
 

 

 

February 14, 2025 

To: Justin Trudeau, Prime Minister 

Steven Guilbeault, MP, Minister of Environment 

Mark Holland, MP, Minister of Health 

Lawrence MacAulay, MP, Minister of Agriculture and Agri-Food 

Steven MacKinnon, MP, Minister of Employment, Workforce Development and 

Labour 

Anita Anand, MP, Minister of Transport and Internal Trade 

David McGuinty, MP, Minister of Public Safety 

Nicholas Winfield, Director General, Canadian Wildlife Services, Environment 

Canada 

Dr. Mary Jane Ireland, Chief Veterinary Officer, Canadian Food Inspection 

Agency 

Dr. Theresa Tam, Chief Public Health Officer, Public Health Agency of Canada, 

Health Canada 

 

Subject: Urgent Call to Stop Charles River Laboratories’ Importation of 

Endangered Long-Tailed Macaques 

Dear Prime Minister Trudeau, Ministers Guilbeault, Holland, MacAulay, 

MacKinnon, Anand, and McGuinty, CFIA, ECCC, and PHAC Officials, and 

Members of Parliament, 

Over the past 21 months, we have repeatedly contacted your ministry and 

agencies, urging you to stop Charles River Laboratories from importing 

endangered long-tailed macaque monkeys from Cambodia. Our concerns, which 

we have detailed to the appropriate officials, are based on well-documented 

evidence of the illegal laundering of wild-caught macaques, the ongoing detection 

of dangerous infectious agents found in shipments of long-tailed macaques from 

Southeast Asia, and the alarming decline of this species. 

 

Some agencies have ignored our inquiries altogether, while others have deflected 

responsibility—pointing to different agencies, citing theoretical safeguards on 

paper that fail in practice. Canadian officials have repeatedly delayed and deflected 

requests for documents that would characterize the detection of pathogens among 

imported primates and records documenting the health and welfare of the 

thousands of monkeys Charles River Laboratories’ has imported.  

 

Faced with this lack of engagement, we commissioned a poll to assess public 

opinion. A recent Abacus Data survey of 2,193 Canadian adults (from January 22 

to 26, 2025) reveals overwhelming opposition to importing endangered primates  
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for experimentation. The responses to this survey were carefully weighted to reflect Canada’s 

population, clearly representing national sentiment. 

 

Key Findings of the Survey: 

1. Canadians Overwhelmingly Oppose the Importation of Endangered Monkeys 

o 64% of Canadians oppose the importation of endangered monkeys for biomedical 

experimentation, compared to only 16% who support it. 

o Canadians are ten times more likely to strongly oppose (43%) than to strongly 

support (4%). 

o Opposition remains consistent across genders, age groups, and political 

affiliations. 

2. Disease Risk Increases Public Opposition 

o When informed that bats and non-human primates are the most likely species to 

spread novel viruses to humans, opposition to importation rises to 69%, with 48% 

strongly opposing. 

o This underscores the public’s awareness of the potential health risks associated 

with the wildlife trade and its role in pandemic outbreaks. 

3. Moral and Ethical Considerations 

o 76% of Canadians believe there is no justification for importing endangered 

monkeys for experimentation, in Canada or anywhere, because these primates 

experience pain and fear, and alternative testing methods exist. 

o Less than a quarter of Canadians agree with the statement that using monkeys is 

an unavoidable step in bringing life-saving medications to market for people. 

4. Lack of Transparency and Questionable Trade Practices 

o 71% of Canadians want information about the importation of monkeys to be 

publicly disclosed by the government, while only 10% support keeping this 

information confidential. 

 

At the recent Convention on International Trade in Endangered Species of Wild Fauna and Flora 

(CITES) Standing Committee meeting, the Canadian CITES Management Authority opposed a 

recommendation by the CITES Secretariat to suspend the trade in long-tailed macaques from 

Cambodia. Canadian officials claimed the animals were captive-bred and that imports were 

verified. Requests from nongovernmental organizations, academics, and journalists for details of 

how Canadian agencies have verified that all imported monkeys are captive-bred have been 

denied under the guise of proprietary information. 

 

The findings of the Abacus Data poll highlight that the vast majority of Canadians stand against 

the importation of endangered monkeys for experimentation. The opposition is consistent across 

demographics, indicating that this is not a partisan nor isolated concern, but a widely shared 

ethical, scientific, and public health issue. 

 

Given this strong public sentiment, we urge you to: 

• Ban the importation of endangered monkeys for experimentation to align with both 

Canadian public opinion and the government of Canada's commitments to biodiversity 

protection and animal welfare. 



3 

 

• Increase transparency by making all data regarding the importation and quarantine of 

non-human primates publicly available without fee or delay. 

• Invest in and promote alternative research methods that do not rely on animal testing, 

advancing Canada’s leadership in ethical and innovative science. 

• Reevaluate Canada’s stance on primate imports from Cambodia to prevent likely 

illegal wildlife trade. 

The Canadian public has spoken—loudly and clearly. We urge you to take immediate action to 

align government policies with the values and concerns of the people. 

 

Respectfully,  

 

 
Lisa Jones-Engel, Ph.D.  

Senior Science Advisor, Primate Experimentation  

Laboratory Investigations Department  

People for the Ethical Treatment of Animals  

 

 
Lia Laskaris 

Chief Agent 

Animal Protection Party of Canada 

 

 
Pablo Fernández, Ph.D. 

Co-Founder 

Abolición Vivisección 

 
Michael Schillaci, Ph.D. 

Professor, Department of Anthropology, University of Toronto 

 

 
Jesse Greener, Ph.D. 

Professor, Department of Chemistry, University of Laval 
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Amy Fitzgerald, Ph.D. 

Professor, Department of Sociology & Criminology, University of Windsor; 

Visiting Fellow, Animal Law & Policy Program, Harvard University (2024) 

 

 

 
Samantha Green, MD 

Assistant Professor, Department of Family and Community Medicine, University 

of Toronto 

 

 
Michelle Drapeau 

Professor, Department of Anthropology, University of Montreal 

 
  

Cc: Brenda Shanahan, MP, Liberal Party Caucus Chair 

Jagmeet Singh, MP, Leader of the NDP 

Laurel Collins, MP, NDP Critic for Environment and Climate Change 

Alexandre Boulerice, MP, NDP Deputy Critic for Climate Change 

Peter Julian, MP, NDP Critic for Health 

Richard Cannings, MP, NDP Critic for Agriculture and Agri-Food 

Matthew Green, MP, NDP Critic for Labour 

Alistair MacGregor, MP, NDP Caucus Chair 

Yves-François Blanchet, Député, Chef du Bloc Québécois 

Monique Pauzé, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière d’environnement 

Kristina Michaud, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière de changements 

climatiques 

Luc Thériault, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière de santé 

Yves Perron, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière d’agriculture et agroalimentaire 

Louise Chabot, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière de ressources humaines, 

développement des compétences 

Marie-Hélène Gaudreau, Députée, Présidente du caucus du Bloc Québécois 

 



 

 

14 février 2025 

 

À : Justin Trudeau, Premier ministre  

Steven Guilbeault, député, ministre de l'Environnement  

Mark Holland, député, ministre de la Santé  

Lawrence MacAulay, député, ministre de l'Agriculture et de l'Agroalimentaire  

Steven MacKinnon, député, ministre de l'Emploi, du Développement de la main-

d'œuvre et du Travail  

Anita Anand, députée, ministre des Transports et du Commerce intérieur  

David McGuinty, député, ministre de la Sécurité publique  

Nicholas Winfield, Directeur général, Services canadiens de la faune, 

Environnement Canada  

Dr. Mary Jane Ireland, vétérinaire en chef, Agence canadienne d'inspection des 

aliments  

Dr. Theresa Tam, médecin hygiéniste en chef, Agence de la santé publique du 

Canada, Santé Canada 

 

Objet : Appel urgent pour arrêter l'importation de macaques à longue 

queue en danger par Charles River Laboratories 

 

Chers Premier ministre Trudeau, ministres Guilbeault, Holland, MacAulay, 

MacKinnon, Anand et McGuinty, représentants de l'ACIA, de l'ECCC et de 

l'ASPC, ainsi qu'aux membres du Parlement, 

 

Au cours des 21 derniers mois, nous avons contacté à plusieurs reprises votre 

ministère et vos agences, vous exhortant à empêcher Charles River Laboratories 

d'importer des macaques à longue queue en danger du Cambodge. Nos 

inquiétudes, que nous avons détaillées auprès des fonctionnaires compétents, 

reposent sur des preuves bien documentées de blanchiment illégal de macaques 

sauvages, la détection continue d'agents infectieux dangereux trouvés dans des 

envois de macaques à longue queue d'Asie du Sud-Est, et le déclin alarmant de 

cette espèce. 

 

Certaines agences ont totalement ignoré nos demandes, tandis que d'autres ont 

détourné la responsabilité—pointant vers différentes agences, citant des garanties 

théoriques sur le papier qui échouent en pratique. Les fonctionnaires canadiens 

ont à plusieurs reprises retardé et détourné les demandes de documents qui 

caractériseraient la détection de pathogènes chez les primates importés et les 

dossiers documentant la santé et le bien-être des milliers de singes que Charles 

River Laboratories a importés.  

 

Face à ce manque d'engagement, nous avons commandé un sondage pour évaluer 

l'opinion publique. Un récent sondage d'Abacus Data auprès de 2 193 adultes  
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canadiens (du 22 au 26 janvier 2025) révèle une opposition écrasante à l'importation de primates en 

danger pour des expérimentations. Les réponses à ce sondage ont été soigneusement pondérées pour 

refléter la population du Canada, représentant clairement le sentiment national. 

 

Principaux résultats du sondage : 

1. Les Canadiens s'opposent massivement à l'importation de singes en danger 

• 64 % des Canadiens s'opposent à l'importation de singes en danger pour des 

expérimentations biomédicales, contre seulement 16 % qui la soutiennent. 

• Les Canadiens sont dix fois plus susceptibles de s'opposer fortement (43 %) que de soutenir 

fortement (4 %). 

• L'opposition reste constante à travers les genres, les groupes d'âge et les affiliations 

politiques. 

2. Le risque de maladie augmente l'opposition publique 

• Lorsqu'on informe que les chauves-souris et les primates non humains sont les espèces les 

plus susceptibles de transmettre de nouveaux virus aux humains, l'opposition à l'importation 

augmente à 69 %, avec 48 % qui s'opposent fortement. 

• Cela souligne la prise de conscience du public des risques sanitaires potentiels associés au 

commerce de la faune et son rôle dans les épidémies de pandémie. 

3. Considérations morales et éthiques 

• 76 % des Canadiens estiment qu'il n'y a aucune justification pour importer des singes en 

danger pour des expérimentations, au Canada ou ailleurs, car ces primates ressentent de la 

douleur et de la peur, et des méthodes de test alternatives existent. 

Moins d'un quart des Canadiens sont d'accord avec l'affirmation selon laquelle l'utilisation 

des singes est une étape inévitable pour mettre sur le marché des médicaments salvateurs 

pour les personnes. 

4. Manque de transparence et pratiques commerciales discutables 

• 71 % des Canadiens souhaitent que le gouvernement rende publiques des informations sur 

l'importation de singes, tandis que seulement 10 % soutiennent que ces informations restent 

confidentielles. 

 

Lors de la récente réunion du Comité permanent de la CITES sur le commerce international des 

espèces de faune et de flore sauvages menacées (CITES), l'Autorité canadienne de gestion de la 

CITES s'est opposée à une recommandation du Secrétariat de la CITES de suspendre le commerce 

des macaques à longue queue en provenance du Cambodge. Des responsables canadiens ont affirmé 

que les animaux étaient élevés en captivité et que les importations étaient vérifiées. Les demandes 

d'organisations non gouvernementales, d'universitaires et de journalistes concernant des détails sur la 

façon dont les agences canadiennes ont vérifié que tous les singes importés étaient élevés en 

captivité ont été refusées sous prétexte d'informations confidentielles. 

 

Les résultats du sondage d'Abacus Data soulignent que la grande majorité des Canadiens s'oppose à 

l'importation de singes en danger d'extinction à des fins d'expérimentation. L'opposition est 

constante à travers les différentes démographies, indiquant qu'il ne s'agit pas d'une préoccupation 

partisane ou isolée, mais d'une question éthique, scientifique et de santé publique largement 

partagée. 
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Étant donné ce fort sentiment public, nous vous exhortons à: 

• Interdire l'importation de singes en danger d'extinction à des fins d'expérimentation pour 

s'aligner à la fois sur l'opinion publique canadienne et sur les engagements du gouvernement du 

Canada en matière de protection de la biodiversité et de bien-être animal. 

• Augmenter la transparence en rendant toutes les données sur l'importation et la quarantaine des 

primates non humains accessibles au public sans frais ni délai. 

• Investir dans et promouvoir des méthodes de recherche alternatives qui ne s'appuient pas sur 

des tests sur animaux, avançant ainsi le leadership du Canada dans le domaine de la science éthique 

et innovante. 

• Réévaluer la position du Canada sur les importations de primates en provenance du 

Cambodge pour prévenir un commerce illégal probable d'animaux sauvages. 

 

Le public canadien s'est exprimé—fortement et clairement. Nous vous exhortons à prendre des 

mesures immédiates pour aligner les politiques gouvernementales sur les valeurs et préoccupations 

du peuple. 

 

Respectueusement,  

 
Lisa Jones-Engel, Ph.D.  

Conseillère scientifique senior, expérimentation sur les primates  

Département des enquêtes en laboratoire  

People for the Ethical Treatment of Animals  

 

 
Lia Laskaris 

Agente principale, Parti de protection des animaux du Canada 

 

 
 

Pablo Fernández, Ph.D. 

Co-fondateur, Abolición Vivisección 

 

 

 
Michael Schillaci, Ph.D. 

Professeur, Département d'anthropologie, Université de Toronto 
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Jesse Greener, Ph.D. 

Professeur, Département de chimie, Université Laval 

 

 
Amy Fitzgerald, Ph.D. 

Professeur, Département de sociologie et criminologie, Université de Windsor ; Chercheur invité, 

Programme de droit et politique animale, Université Harvard (2024) 

 

 
Samantha Green, MD 

Professeure adjointe, département de médecine familiale et communautaire, 

Université de Toronto 

 

 

 

Michelle Drapeau 

Professeure titulaire, Département d’anthropologie 

Université de Montréal 
 

 

Cc : Brenda Shanahan, députée, présidente du caucus du Parti libéral 

Jagmeet Singh, député, leader du NPD 

Laurel Collins, députée, critique du NPD pour l'environnement et le changement 

climatique 

Alexandre Boulerice, député, critique adjoint du NPD pour le changement 

climatique 

Peter Julian, député, critique du NPD pour la santé 

Richard Cannings, député, critique du NPD pour l'agriculture et l'agroalimentaire 

Matthew Green, député, critique du NPD pour le travail 

Alistair MacGregor, député, président du caucus du NPD 

Yves-François Blanchet, Député, Chef du Bloc Québécois 

Monique Pauzé, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière 

d’environnement 

Kristina Michaud, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière de 

changements climatiques 

Luc Thériault, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière de santé 

Yves Perron, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière d’agriculture 

et agroalimentaire 

Louise Chabot, Députée, Porte-parole du Bloc Québécois en matière de 

ressources humaines, développement des compétences 

Marie-Hélène Gaudreau, Députée, Présidente du caucus du Bloc Québécois 
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